
Jičínský
zpravodaj

Za chvíli to zase propukne! Už po jedna-
třicáté se otevřou brány pohádkového 
města a necelý týden bude Jičín patřit 
především dětem.

Ve středu 7. září v 16 hodin zahájí festival 
průvod masek od 2. základní školy na Hu-
sově ulici. Těšíme se na všechna možná 
pohádková i lidská povolání, pracanty, 
zelené i další pohádkové bytosti. Průvod 
bude zakončen v parku, kde po vyhod-
nocení masek a předání klíčů od města 
z rukou starosty bude následovat koncert 
kapely Bombarďák a dalších. Ve čtvr-
tek, v pátek a sobotu se už můžeme těšit 
na kompletní festivalový program. Vald-
štejnovo náměstí bude patřit především 
dětem, hrám a sportům, v zámeckém par-
ku budou koncerty, na zámeckých nádvo-
řích divadla, čtení i workshopy. Některá 
divadla si ale užijeme i v Židovské škole 
a přímo na Valdštejnově náměstí. Čekají 
nás tradiční pohádkové dílničky na náměs-
tí, v zámku i v parku, pohádkový vláček 
ve městě, kolotoče u zimního stadionu.

Letos budou otevřené i dveře jezuitské 
koleje, kde nás spolek Balbineum nechá 
nahlédnout pod pokličku několika řeme-
sel. Samozřejmě nebude chybět ani trh 
na Husově ulici, na náměstí i v parku.
Můžeme se těšit i na tradiční kolobrndě-
ní, průvod se světýlky a pelášení v lipách. 
Letošní rok nás čeká novinka – výjimečný 
zážitek s V.O.S.A Theatre, který v sobotu 
zakončí festival. Neděle už bude jen klid-
ná a doznívající. Celý program naleznete 
na webu www.pohadka.cz.

Velkým tématem letošního roku je 
i vstupné. Přejeme si festival udržet, 
a to prostě bez financí nejde. Budeme
rádi, když nám pomůžete a festival Jičín 
– město pohádky podpoříte zakoupením
vstupenky. „Celofestivalová“ od čtvrtka
do soboty bude za 300 Kč (středeční
a nedělní program je zdarma). Jedno-
denní vstupenky pak budou na čtvrtek
za 150 Kč, na pátek za 200 Kč a na so-
botu za 300 Kč. Pro děti od 3 do 12 
let je vstupné 50 Kč za celý festival.

Vstupenky budou v prodeji na místě, 
u obou vchodů do zámeckého parku. 
Vstup na Valdštejnovo náměstí nebude 
nijak zpoplatněn, jen zde bude omezen 
vjezd pro automobily. 

Jsme rádi, že i přes veškeré obtíže se 
festival letos bude konat. A moc se těší-
me, že se s Vámi uvidíme!  

Váš Nadační fond Jičín – město pohádky.

Infoměsíčník města Jičína
Uvnitř čísla > AKTUÁLNÍ ZPRÁVY Z MĚSTA A ÚŘADU   |   KULTURNÍ A SPORTOVNÍ SERVIS   |   VOLNÝ ČAS   |   PROJEKTY

Komu se nelení, tomu se zelení!

31. ročník festivalu pod trvalou záštitou
Rady Královéhradeckého kraje

středa 7. až neděle 11. září 2022

letos na téma...

Výtisk
zdarma

V součinnosti se školními 
jídelnami se pracuje
na odpovědném stravování

Na rok 2023 se připravuje 
mistrovství světa v MTBO

Ve dnech 23. a 24. září se 
konají volby do Zastupitelstva 
města a do Senátu ČR 
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Rozsáhlá rekonstrukce, která zde
probíhá od konce roku 2021, se
blíží do finále. Realizací projektu
dojde ke zvýšení bezpečnosti do-
pravy v  této oblasti, kde každo-
denně projíždí desítky zejména
nákladních vozidel směřující do
průmyslové zóny. 
Pro pěší byl vybudován nový chod-
ník v celé délce řešeného úseku.
Stávající chodníky byly zrekonstruo-
vány a novou podobu získala také
křižovatka do ulice K. Haranta. Její
úpravou zde nově vzniklo zelené
prostranství se stromy, které bude
ještě doplněno lavičkami a odpad-
kovými koši. Již před zahájením re-
konstrukce zde bylo instalováno

nové úsporné veřejné osvětlení.
Město Jičín získalo na realizaci pro-
jektu podporu z EU z Integrovaného
regionálního operačního programu
ve výši 1,9 mil. Kč. 
Nedílnou součástí projektu je i re-
konstrukce povrchu stávající ko-
munikace v délce cca 630 metrů
včetně vybudování podélných
parkovacích stání v místech ne -
zpevněné krajnice. Také bylo re-
konstruováno schodiště k  evan-
gelickému kostelu a provedena
rekonstrukce vodovodu a úprava
šachet na stávající kanalizaci.
Stavba zatím končí u odbočky do
ulice Průmyslová. Než dojde i na
poslední, třetí etapu vedoucí až

ke Kobitu, bude nutné vybudovat
novou komunikaci východním
směrem k  firmě Hydra, čímž
dojde k  propojení ulice Průmy-
slová. 
Na první dvě etapy rekonstrukce
vozovky získalo město dotaci
z MMR z Programu Podpora re-
gionů ve výši 4,4 mil. Kč. Bezpro-
blémový chod všech stavebních
prací zajistila společnost M-Silnice
a.s. ve spolupráci se společností
ZIKUDA – vodohospodářské
stavby za celkovou cenu 10,3
mil. Kč. 
Jičín – ulice Konecchlumského,
CZ.06.4.59/0.0/0.0/16_038/0015
975 -rv-

Zrekonstruovaná ulice Konecchlumského navýší
bezpečnost dopravy

V  úterý 14. června proběhlo se-
tkání všech vedoucích školních jí-
delen ze škol zřizovaných městem.
Na setkání si vedoucí jídelen vzá-
jemně sdělily své zkušenosti
o problematice stravování, včetně
nákupu surovin. Přítomni byli i zá-
stupci města.
Strategie se vztahuje k oblastem
ekologie, společenské odpověd-
nosti, ekonomie, zdravotnictví
i vzdělávání, a to vše ve vztahu ke
školním jídelnám. Příkladem může

být otázka plýtvání potravinami,
spotřeba energií a zohledňování
regionální nabídky surovin. Vytvo-
řená strategie je určena pro
všechny jídelny, ale nutno říct, že
mnohé zásady už jídelny nezávisle
na sobě přijaly. Často třeba využí-
vají lokální suroviny. Velmi důležitou
a nedílnou součástí strategie je 
ovšem i komunikace o tématu ve-
řejného stravování a jeho prezen-
tování navenek, vůči občanům. Je
důležité vysvětlovat, proč jsou udr-

žitelné nákupy tak zapotřebí.
Obecně veřejná správa by měla jít
příkladem a nečekat, až budou při-
jaty kvóty pro nákup udržitelných
potravin Evropskou unií. 
Školy a jejich jídelny budou vzá-
jemně spolupracovat v naplňování
strategie. Zmíněné setkání bylo
úspěšné, vedoucí jídelen si navzá-
jem skutečně sdělily své poznatky.
Zajímavou otázkou je například
i velikost školních jídelen, neboť
jsou významné rozdíly mezi vaře-
ním například v malé MŠ Fügne-
rova, anebo ve velké ZŠ Husova.
Školy a jídelny budou aktivně vy-
hledávat sezónní, lokální a udrži-
telně vyrobené suroviny pro vý-
robu stravy. Budou se snažit
o nákup surovin vzešlých z ekolo-
gického (organického) zeměděl-

ství. Cílem je upevnit princip „od
zemědělce ke spotřebiteli“.   
Gestory Strategie odpovědného
stravování jsou první místosta-
rosta města Mgr. Petr Hamáček
a tajemník Městského úřadu Jičín
Ing. Peter Bareš. Městský úřad se
snaží dlouhodobě naplňovat zá-
sady společenské odpovědnosti.
Jde o hodnoty odpovědnosti k re-
gionu, krajině, lidem a obecně spo-
lečnosti. Požadavek na odpověd-
nost je například vkládán do
veřejných nákupů a zakázek.
Město v  zadávacích dokumenta-
cích požaduje, aby smluvní služby
byly dodávány s  ohledy na dů -
stojné pracovní podmínky zaměst -
nanců firem, na férové dodavatel-
ské vztahy či na ekologicky šetrná
řešení. -jir- 

Rada města schválila Strategii odpovědného stravování ve
školách a školských zařízeních města Jičína. V průběhu jara
byla Strategie představena ředitelům jičínských MŠ a ZŠ
a též Komisi pro výchovu a vzdělávání, které ji Rada města
doporučila schválit. 

Město má Strategii odpovědného stravování 
ve školách a školských zařízeních

Průvodcem po stavbách byl
Ing. arch. Petr Uličný, který se dlou-
hodobě zabývá historií architektury
a je odborníkem právě na archi-
tekturu doby Albrechta z Vald-
štejna. S Valdštejnskou lodžií, jejíž
rekonstrukce je součástí uvede-
ného projektu, je spojena osobnost

architekta Giovanniho Pieroniho.
Na přednášku pana Uličného na-
vázala z polské strany architektka
Mgr. Ing. Agnieszka Szymankiewicz,
která představila osobnost archi-
tekta Carla Luraga, jenž se podílel
na výstavbě zámku v Gorzanowě.
Zúčastnila se jí také manažerka

projektu paní Ewa Żurakowska,
která spolupracuje s Nadací zámku
Gorzanów, jež je partnerem města
Jičína v tomto projektu. 
Obdobně již v  loňském roce Na-
dace zámku Gorzanów uspořá-
dala Piknik s architekty. Byl připra-
ven doprovodný kulturní program
pro veřejnost, prohlídky zámku
Gorzanów a přednáška o historii.
Díky projektu Cesta Valdštejnských
architektů tak bude možné zrekon-

struovat část tohoto venkovského
šlechtického sídla v  polském
okrese Kladsko. 
V  současné době jsou dokončo-
vány práce v částech nového spo-
lečenského multifunkčního sálu.
Obdobné stavební práce se týkají
Gorzanówa, kde se chystá ote-
vření informačního centra. Projekt
obsahuje i vytvoření materiálů,
které budou zvát turisty na zámky
postavené v barokní době. -jir- 

V rámci projektu Cesta Valdštejnských architektů se v Po-
rotním sále na zámku v Jičíně dne 27. května 2022 konala
přednáška po stopách architektů, kteří pracovali pro Al-
brechta z Valdštejna. 

Město Jičín připravilo přednášku s architekty
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Jičín připravuje zřízení tzv. školy
Montessori. Rada města už
schválila záměr zřízení odlouče-
ného pracoviště ZŠ 17. listopadu.
Po této metodě výuky byla v Ji-
číně poptávka. Klíčové však je se-
hnat vhodné prostory. Ty budou
oddělené od hlavní budovy ZŠ 17.
listopadu, formálně však tato
třída bude pod školu spadat.
Budovy základních škol v Jičíně
jsou naplněné, ale předběžně se
jedná o možnosti využít prostory

na faře v Konecchlumského ulici. 
Rada města již v květnu pověřila
místostarostu Petra Hamáčka,
aby jednal s pedagogy, řediteli
a také rodiči, kteří se nedávno
obrátili na vedení města s výzvou
k založení třídy Montessori. Nyní
Rada města pana místostarostu
pověřila, aby jednal s představi-
teli evangelické církve o využití
fary. Lze říct, že dohoda se rýsuje
a proběhlá jednání vyznívají na-
dějně. Místnosti si už prohlédli zá-

stupci spolku Rodiče dětí Mon-
tessori Jičín. 
Ředitelé jičínských škol potvrdili,
že tato nabídka vzdělávání v Ji-
číně chybí a že poptávka je
značná. Ředitel ZŠ 17. listopadu
Jaroslav Kostelníček se k odlou-
čenému pracovišti otevřeně při-
hlásil. Podpora zaznívá i od jiných
ředitelů. 
Jičín se může inspirovat v Hoři-
cích, kde je Montessori vzdělá-
vání zavedeno rovněž pomocí od-

loučeného pracoviště a formou
malotřídky. Tato forma splňuje
důležité kritérium Montessori,
a sice promísení dětí z různých
ročníků. 
Zřízení tohoto vzdělávání přinese
v prvotní fázi určité náklady,
především na úpravu prostor
a pořízení vybavení. Nyní záleží
především na zájmu rodin o tento
druh vzdělávání.

-jir- 

Připravuje se zřízení školy Montessori 

V uplynulých letech město Jičín zís-
kávalo elektrickou energii přes spo-
lečnost Centropol Energy. Takto na-
koupená elektřina zásobovala
městský úřad i všechny příspěv-
kové organizace města. Z důvodu
ceny, kterou společnost Centropol
nabídla pro rok 2023, se město po-
rozhlíží po novém dodavateli. Ob-
rátí se na Českomoravskou komo-
ditní burzu, kde zkusí získat
dodavatele s příznivější nabídkou.
Obdobná situace je i pro plyn na-
kupovaný Správou nemovitostí
města Jičína, která vyrábí teplo.
Dodavatelem plynu v roce 2022 je
společnost E.ON energie a.s.

Městský úřad Jičín a příspěvkové
organizace bude na komoditní
burze zastupovat společnost FIN –
servis a.s. Rada města již schválila
příslušnou smlouvu. FIN – servis
a.s. bude dohodcem na burze
a doporučí dodavatele. Tato změna
je nezbytná, protože podle ceny
nabízené společností Centropol by
rozpočtové náklady na elektřinu
v příštím roce narostly více než na
čtyřnásobek a v případě plynu od
společnost E.ON by byl rozdíl oproti
letošku ještě nepříznivější. 
Městský úřad začal v červenci pra-
covat na koncepci energetických
úspor, které by vedly alespoň

k  částečnému snížení finančního
zatížení během podzimních a zim-
ních měsíců. Jičín provozuje své
dvě budovy úřadu, pět mateřských
škol, čtyři základní školy a dalších
sedm organizací, včetně například
domova pro seniory, divadla, zá-
mku, knihovny, sportovního areálu,
Aqua Centra či zimního stadionu.
Nemalý podíl na spotřebě energií
představují i služby poskytované
technickými službami včetně ve-
řejného osvětlení. Se zástupci
všech příspěvkových organizací,
kteří v daných budovách působí,
a znají je tak nejlépe, nyní probíhají
jednání za účelem monitoringu
energetických spotřeb, jejich vý-
hledu do dalšího období a řešení
energetických úspor. Městský úřad
chce jít příkladem a plánuje napří-
klad snížení teplot vytápění všech
svých prostor. 
Zhodnocení možností úspor dotče-
ných budov bude probíhat do mě-
síce září, přesnější podobu energe-
tické analýzy tak přineseme v dalším
období. Čeká nás doba omezování
komfortu, na který jsme si zvykli.

Ujišťujeme vás, že se Jičín bude sna-
žit i v této složité době provozovat
všechna kulturní a sportovní zaří-
zení. Covidová doba přinesla ome-
zení v obou těchto sektorech a zej-
ména na dětech si vybrala daň,
kterou nemůžeme opakovat. Nikdo
neví přesně, jak dlouho bude toto
nejisté období trvat, ale život v Jičíně
se nesmí zastavit. 
V neposlední řadě doporučujeme
všem místním občanům, aby ne-
váhali s  kontrolou svých smluv
s  energetickými poskytovateli
a měli přehled o současných
a především budoucích cenách
energií. Na případné změny je lepší
se předem připravit a počítat
s nimi než být nemile překvapený.
Především ceny po ukončení stá-
vajících fixovaných smluv mohou
být svým nárůstem nepříjemným
zatížením rodinného rozpočtu. 
Otázka energií se vyvíjí. Město Ji-
čín bude průběžně informovat
o dalším postupu. Doporučujeme
sledovat Jičínský zpravodaj nebo
webové stránky www.mujicin.cz.

-jir-

Město Jičín vstupuje po covidové pandemii do dalšího neoče-
kávaného a nepříjemného období, které se jistě zapíše do míst-
ních kronik. Komplikovaná mezinárodní situace již rok zvyšuje
ceny na energetických burzách a Jičín reflektuje vážnou situaci
s rostoucími náklady na energie nejen pro jím provozované
budovy a příspěvkové organizace, ale i pro občany. 

Jičín řeší otázku energií

Smlouva o zajištění provozu
areálu Valdštejnské lodžie se
uzavře mezi Městem Jičín a Vald-
štejnským imagináriem, z. ú.
Dvěma přistupujícími smluvními
stranami jsou pak Správa nemo-
vitostí města Jičína, a to ve
vztahu k dodávce tepla do Lodžie
a jako spolunájemce tamější ko-
telny, a společnost Café Loggie
s.r.o., a to ve vztahu k  hrazení
vody a energií potřebných pro

pronajatou kavárnu. Areál se-
stává z budov Lodžie, Čestného
dvora, Grotty („poustevníkovy
jeskyně“) a pozemků, parcelní
čísla: st. 2084, st. 2001, st. 2074,
1693, 1694, 1696/1, 1697 a 1695.
Vše je v katastrálním území Jičín
a vlastníkem je město Jičín.
Smlouva dále upravuje práva
a povinnosti jednotlivých stran. 
Ačkoliv s  dosavadním provozo-
váním Valdštejnské lodžie převa-

žuje spokojenost a vypsání ve-
řejné zakázky vzbudilo i překva-
pené ohlasy a otázky „proč?“, byl
to z  majetkoprávních důvodů
nutný krok. Valdštejnskou lodžii
získalo v roce 1936 do vlastnictví
město, avšak dějiny historickému
areálu nepřály a byl dlouho pře-
hlížen. Až v  době po sametové
revoluci v Lodžii vzniklo občanské
sdružení, jehož členové začali pa-
mátkový objekt otevírat obča-
nům. Akce postupně získávaly na
oblibě. Návštěvnost akcí se zvy-
šovala a město Jičín organizo-
valo rekonstrukce, které dále
zlepšovaly stav Lodžie. Rozšiřo-
valy se dispozice pro pořádané
programy. Rovněž se navyšovala
hodnota budov areálu. V  sou-
časné době se v Lodžii dokončuje

rozsáhlý, evropskou dotací pod-
pořený projekt Cesta Valdštejn-
ských architektů, jehož cílem
mimo jiné bylo vestavět nový mul-
tifunkční sál do budov při Čest -
ném dvoře. Protože zhodnocení
nemovitosti je citelné, otázka pro-
vozovatele musela projít výhní ve-
řejné soutěže.
Ve zmíněném víceúčelovém sálu
bude po otevření minimálně po
dobu pěti let k vidění animovaná
multimediální expozice o vald-
štejnské architektuře. Příleži-
tostně se v něm budou pořádat
představení či workshopy, ale to
pouze v rozsahu čtyř až pěti dnů
v  každém měsíci. Tento režim,
daný podmínkami evropské do-
tace, bude dle odhadu trvat do
konce roku 2028. -jir- 

Rada města schválila vítěze veřejné zakázky na provozování
Valdštejnské lodžie. Je jím Valdštejnské imaginárium, jehož
představitelé se přihlásili do soutěže a splnili všechna po-
žadovaná kritéria v  zadávací dokumentaci. Imaginárium
bylo jediným uchazečem o zakázku. S městem Jičín uzavře
dohodu do konce roku 2028. 

Ve veřejné zakázce na provoz Lodžie zvítězilo Valdštejnské imaginárium
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Město Jičín jako vlastník nemovitosti sou-
hlasí se stavebními úpravami v posilovně
ve sportovním areálu. Souhlas vyslovila
Rada města. Úpravy bude financovat ná-
jemník prostor, kterým je společnost Ga-
lateia s.r.o. se sídlem v Robousích. V posi-
lovně bude odstraněna šikmá zásobovací
rampa, která se nahradí několika schody.
Provozovatel posilovny tím získá prostor,
který chce využít pro další sportovní vy-
bavení. 

-jir- 

Úpravy posilovny
v areálu

Jičín před sto lety a dnes
Neexistující čp. 26 v Tylově ulici na Valdickém předměstí na
snímku Aloise Podlipného z roku 1925

Na tomto místě stával dvůr Pavla Ninolického
(Jinolického) ještě dříve, než Jičínsko získal
do svého majetku Albrecht z Valdštejna. Po
roce 1634 tu zůstalo prázdné místo, které
v  roce 1657 zakoupil Bartoloměj Rynner
a v témže roce mydlář Jiří Mimmel a obnovil
tu hospodářský dvůr. Od poloviny 19. století
vlastnila dům rodina jičínských holičů, rodina
Kosinových. 
V  roce 1860 zakoupil dům Josef Kosina
s manželkou Annou, za 40 let zdědil majetek
František Kosina s manželkou Annou, kteří
zde vystavěli na dvoře domek (čp. 164).
V roce 1895 získal domek v dražbě Václav

Bláha. Jedním z posledních majitelů byl ji-
čínský stavitel František Šikola. Tento jedno-
patrový roubený dům byl po roce 1936 zbo-
řen. Zbyla tu pouze zahrada s  menším
domkem. Z této části Jičína zmizely i další
domky, které bránily rozšíření, napřímení
a spojení ulice Tylovy a Jiráskovy. Domek
vadil nové ulici směřující k  ulici Jiráskově.
Dnes stojí přibližně na jeho místě dům čp.
1082. 
Fotografie pochází z fondu Státního okres-
ního archivu Jičín, Archiv města Jičína, Pří-
lohy ke kronice, 1925, kart. 174, inv. č. 803. 

Hana Fajstauerová

Komise je poradním hlasem Rady města.
V Jičíně je dobrým zvykem, že jsou její do-
poručení respektována, i když ne vždy
schválena. Některá témata se opakovaně
vrací, např. způsob péče o lesopark Če-
řovka, problematika parkování ve městě,
městská a příměstská zeleň či práce Tech-
nických služeb města Jičína. Jiná v posled-
ním období nabyla na důležitosti. Především
je to problém eroze na oblíbeném vrchu
Zebín, péče, resp. nepéče o stromy ve
městě či nakládání s  odpady. Eroze na
hojně navštěvovaném Zebíně ztěžuje pří -
stup. Odborem životního prostředí navrho-
vaný a komisí podpořený způsob řešení –
instalace dubových stupňů v krizových pří -
stupových místech a zamezení přístupu na
místa nejvíce erozí ohrožená – se budou
jistě vracet k jednání i v nové komisi. Řešení
je vzhledem k výkyvům počasí způsobeným
klimatickou změnou naléhavé a nutné. 
Klimatická změna též vyžaduje jiný přístup
k městské zeleni. Je již plně prokázáno, že
stromy zamezují přehřátí měst či snižují
prašnost. Dosavadní přístup „pokácíme

starý strom, nahradíme ho jinde novým“
získává trhliny, víme-li, že úspěšné uchycení
nových stromů bude vyžadovat opravdu
hodně energie a nákladů, často více než
péče o stromy stávající. 
Zde bych chtěla též apelovat na občany,
kteří si stěžují na opadané listí či stín způ-
sobený stromy v zimních měsících: Soužití
s městskou přírodou je jistě výzvou a vyža-
duje respektující pochopení přírodních zá-
konitostí, prostředí města je však díky ní
příznivějším a zdraví občanů prospívajícím
místem. Pokud je vám městská příroda sub-
jektivně nepohodlná, vezměte prosím na
vědomí, že vytváří vhodnější mikroklima pro
všechny, kdo ve městě žijí (včetně domá-
cích i městských zvířat). Jistě si nikdo z nás
nepřeje „městskou poušť“. 
Podobná změna přístupu a myšlení nás
čeká v odpadovém hospodářství. Je skvělé,
že se spousta občanů naučila třídit odpad
k  recyklaci. Výsledky též přináší projekt
„door to door“ recyklace. Stále však pře-
trvává zneužívání cizích kontejnerů pro od-
kládání vlastního odpadu. S  ohledem na

Komise životního prostředí a ekologie 2018–2022
Na začátku září se bude konat šestnáctá schůze jičínské komise životního pro-
středí. V tomto volebním období bude poslední. Dovolte mi tedy malé ohlédnutí
za jejím čtyřletým působením. 

unijní ukončení skládkování v blízké bu-
doucnosti by se i občané měli zamyslet
nad tím, jak množství odpadu snížit. V Ji-
číně máme např. velkou výhodu dvou
bezobalových obchodů. Mnoho lidí kom-
postuje či se zajímá o obsah chemických
látek ve výrobcích. Čím více nás bude ke
spotřebě přistupovat odpovědněji, tím
větší tlak bude na výrobce, aby i oni revi-
dovali obalovou a obsahovou politiku. 
Komise řešila i mnoho jiných témat, např.
pronájem rybníků Šibeňák a Hádek, po -
užívání jedovatého glyfosátu Roundup
pro postřik plevele a okolí stromů v cen-
tru města i v lipové aleji, čistotu rybníka
Kníže či ochranu přírodních míst před
nadšenci cyklokrosu. 
Chtěla bych všem členům srdečně podě-
kovat za čtyřletou práci. Velmi si vážím
vašeho času, který jste dobrovolně vě-
novali práci pro město. Jmenovitě děkuji
dámám M. Svobodové, V. Smolíkové, P. Zí-
kové, E. Soldátové a D. Hojcskové a pá-
nům J. Jiřičkovi, F. Kynčlovi, L. Komárkovi,
R. Tachasovi, H. Zlatníkovi, V. Horynovi,
J. Satrapovi, D. Bílkovi, M. Košťákovi a J.
Pěničkovi. Dále bych chtěla poděkovat
panu J. Šorfovi za neúnavné podněty ke
zlepšení životního prostředí ve městě.
Forma možná nebyla nejvhodnější, ná-
vrhy však byly k věci a pobízely členy ko-
mise k hledání řešení i kompromisů. Za
sebe bych si přála, aby se občané o ži-
votní prostředí zajímali. Naše občanská
aktivita vycházející z respektu k přírodě
je v  tomto celosvětovém období změn
více než žádoucí. 

Terezie Dubinová, předsedkyně Komise pro životní

prostředí a ekologii



Zkrátka dva měsíce bez přítom-
nosti instituce, která nám všem
v životě navařila spoustu zážitků,
všech možných druhů. Na co
tedy vzpomínat? Myslím, že je
pár fenoménů, které si to za-
slouží i o prázdninách, a o těch
chci dnes povídat. 
Nejdůležitějším školním fenomé-
nem jsou děti. Za letošní školní
rok nám tolikrát „vytřely zrak“
svým přístupem nebo výkonem,
že jsme zůstávali v úžasu a beze
slova i na přestávkovém kafíčku
a cigaretce. Někdy k dětským vý-
konům zkrátka není co dodat.
Celý tento rok a hlavně ve dru-
hém pololetí jsme také sklízeli
ovoce covidové výuky. 
Znáte ten pocit, když se s něčím
opakovaně moříte, stále se to
nedaří, úspěch se odkládá
a staví se vám do cesty moře
překážek, a pak to najednou do-
končíte a vidíte, že výsledek je
neskonale krásnější, než jste si
dokázali představit na začátku? 
Hledíte na svůj výtvor a pokorně
uznáváte, že za určitou část
úspěchu můžete sami svojí pílí,
ale neplánovanou ingrediencí,
která nakonec dodala finální
lesk, byla právě ta dlouhá cesta
a překonaná příkoří.
Takový okamžik zažili všichni di-
váci a účastníci představení „Ro-
mance“, které po téměř tříleté,
strastiplné pouti našlo svoji
cestu na jeviště Masarykova di-
vadla 28. 6. 2022, těsně před
koncem školního roku.

Žáci prostě chtěli
Byly to především děti, které
zkrátka chtěly i po 3 odložených
premiérách své divadlo hrát.
„Romance“ znamenala pro její
protagonisty tolik, že byli ochotní
nacvičovat v parku, když se ne-
mohlo do školy, o víkendech
a volných dnech, když se nestí-
halo, s rouškami, bez roušek, on-
line, off-line, kdykoli, kdekoli
a v  jakémkoli složení – prostě
chtěli. Dokonce, i když jeden
z hlavních hrdinů v průběhu epi-
demických opatření vyrostl na-

tolik, že už svoji roli musel pře-
nechat někomu jinému a přesto,
že tým opustilo několik dětí a na
jejich místo přišly nové, které hru
neznaly a musely se učit vše
znova – i tak se „Romance“
zkoušela dál a postupně si pro-
kousávala cestu k divákům. Jak
zrála hra, zráli i její hrdinové. Ten
lesk navíc, viditelný na předsta-
vení, byl dán zkušenostmi, které
si každé jednotlivé dítě samo
prošlo za dobu nácviku. 
Scénář, inspirovaný poetickým
dílem básníka Františka Hrubína,
který pro své žáky dramatického
oboru napsala paní učitelka
Martina Komárková, dostal ke
svému něžnému kouzlu, nevul-
gární milostné zápletky o dospí-
vání a prvních těžkých rozhod-
nutích mladých lidí ještě jednu
třpytku navíc. Hudbu a hudební
podklad k  písním, které složil
a zaranžoval pan učitel Pavel
Krčmárik právě tak, aby v  kri-
tický moment představení, kdy
se divák přikloní k  jedné nebo
druhé emotivní chvilce přišlo
ještě něco, co přesune jeho po-
zornost k vlastnímu zatajenému
dechu, husí kůži a skutálené slze
dojetí. Úvodní a závěrečné trum-
petové sólo pana učitele Tomáše
Klazara, emocí plná připomínka
slova „Romance“ dorazilo i ty
největší otrlce. Nepřeháním! Po-
kud jste tam byli, tak to víte. Také
jste v určitých momentech tajili
dech a tahali kapesníky. Nešlo
tomu uniknout. 
Nebylo to tak silné jen tím příbě-
hem, hudbou, textem, scénou
a hereckými výkony. Bylo to silné
tím chtěním. Děti to chtěly hrát! 
Chtěly to hrát, pro Vás diváky po
dobu téměř 3 let. Chtěly, abyste

je vy rodiče a diváci viděli v této
hře. Nejen proto, že jim to tam
sluší, ale proto, že ta hra je pro-
stě výjimečná. Nevulgární, citová
a citlivá, kultivovaná a charizma-
tická. Není to Disney pohádka
nebo komerční trhák, má to
svou lidskou úroveň a s respek-
tem k lidem a jejich osudům se
to musí hrát. Uvědomili byste si,
o čem mluvím, pokud byste
mohli být přítomni na zkouškách.
Nepadaly žádné dvojsmyslné
a přihlouplé narážky, nikdo z dětí
se nevytahoval na ostatní, ne-
bylo rozdílu mezi staršími
a mladšími herci, nebyly žádné
hvězdy a k nim doprovodný hlou-
ček ubohých komparzistů. Byl to
jeden živý, vytrvalý tým skvělých
dětí s respektem jeden k  dru-
hému, k divadelní hře a ke své
paní učitelce, která je tím tříle-
tým úsilím provedla. 
„Romance“ se bude hrát ještě na
podzim v  novém školním roce.
Nenechte si ji ujít. Stojí to za to
vidět a ocenit, co děti dokázaly.
Úchvatné výkony ale nepřed -
vedla jen skupinka dětí z drama-
ťáku. Všichni hudebníci, taneč-
níci, výtvarníci i zpěváci měli svá
skvělá vystoupení, výstavy a kon-
certy. Náš obdiv si zaslouží
všechny děti, ve všech oborech.
Pracovaly výjimečně celý rok
a hromada fotografií i videí na
našich FCB stránkách i na You-
tube kanálu je toho důkazem.
Děkujeme všem dětem. 

O učitelích
Druhým školním fenoménem
jsou učitelé. To jsme my, sku-
pinka 40 uměleckých kantorů,
kteří se každý den soukáme do
druhého patra zámku a u pípáku
vstupních dveří na sebe funíme
jako při výstupu na Sněžku. Co
říct o nás? Jsme někdy unavení,
nespokojení a bručíme si pod
fousy na kde co. Poměry ve škol-
ství, děsné politiky, covidovou
masírku a někdy i na děti, když
se flákají nebo jsou drzé. Ale
chodíme tam každý den s  tím,
že pokud můžeme, něco dětem
předáme. To, co jim chceme pře-
dat, má být hlavně zážitek umění
a kultury. No, a když už to do

nich tlačíme na každé hodině,
chceme také, aby to na akcích
bylo vidět. A tak jezdíme o víken-
dech, v  přesčasech a téměř
v každé volné chvíli na zkoušky,
generálky, nácviky a vystoupení.
Píšeme programy, chystáme
akce, plánujeme, kdy a kde se
ukážeme, až jsme z toho někdy
nemocní, zpitomělí a vyčerpaní.
Píšeme vám hromadné maily
s  termíny a požadavky na jed-
notlivá vystoupení a sami to ob-
čas popleteme, protože je toho
zkrátka hodně. Vy nám pak od-
povídáte, že koncert v  květnu
2022 být nemůže, protože kvě-
ten 2022 už byl. 
Odpusťte nám to. Děláme svoji
práci. Učíme děti i sebe a těšíme
se z každého úspěchu. Za druhé
pololetí jsme s  dětmi připravili
a absolvovali více než 70 růz -
ných výstupů, a to jsou jen ta vy-
stoupení, která jsme si neza-
pomněli napsat do Klasifikace.
Reálně jich bylo ještě víc. Všichni
si ty prázdniny zasloužíme a po-
třebujeme je, abychom za dva
měsíce zregenerovali mozky
aspoň natolik, že si zase na
chvilku přestaneme plést i jména
dětí, které denně vídáme. 
A fenomenální rodiče? Samo-
zřejmě! Bez vás by to absolutně
nešlo. Děkujeme vám za veške-
rou podporu, přípravu a trpěli-
vost, kterou s námi máte. Víme,
že vás někdy zahlcujeme úkoly
a termíny tak, že doma sedíte
nad kalendářem a plánujete dět-
ská představení se stejným sou-
středěním jako postup důležité
bitvy. Víme, že pro děti uděláte
všechno, ale někdy dostanete
pozvánku na 3 koncerty na jeden
den, nebo 5 akcí v řadě za sebou
a už se pak nemůžete rozkrájet,
či naklonovat aby se to dalo
zvládnout. I tak to s námi, pro-
síme, vydržte. Přejeme si, aby
naše práce nebyla jen výplní
času, ale skutečnou životní ško-
lou pro vaše děti i pro nás, a tak
to kantorské řemeslo nemůžeme
dělat na polovic. 
Opatrujte se a těšíme se na vi-
děnou v novém školním roce. 

Za učitele ZUŠ J. B. Foerstera Marta

Detková 
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Srpnové ohlédnutí za školním rokem 2021/2022 
v ZUŠ J. B. Foerstera
Myslím, že většina aktérů školního ruchu prostě na školu
o prázdninách zapomene. Žáci hned, jak hodí domů tašku
s vysvědčením. Učitelé o pár dní později, když si uklidí třídy,
posedí si na oslavu konce roku na zahrádce nějaké restau-
race a doma rozloží květiny na rozloučenou do váziček. Ro-
diče žáků to pocítí hned první den, kdy zjistí jak úlevné je
nemuset v  hlavě nosit dohled nad úkoly, rozvrh příjezdů
a odjezdů na vyučování a kroužky a kdy na dlouho nehrozí
žádná poznámka, třídní důtka nebo předvolání do ředitelny. 
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I když již začal nový školní rok
a netrpěliví žáci mohli usednout
zpět do školních lavic, část pe-
dagogů ještě vzpomíná na se-
tkání s pedagogy ze Slovenska.
Naše škola, stejně jako naše
město Jičín, spolupracuje s přá-
telským slovenským městem
Martin. 
Skoro deset let se nám daří
úspěšně komunikovat se Zá-
kladní speciální školou a prak-
tickou školou v tomto městě.
Nejdříve formou klasického do-
pisování, později jsme přešli na
elektronické zprávy. Koncem
května se nám konečně podařilo
zorganizovat a uskutečnit ná-
vštěvu osobní. Díky covidu se
toto setkání dvakrát odložilo, ale
nakonec opravdu stálo za to.
Samotná vzájemná výměna zku-
šeností pedagogů z jiných škol
se stejným, nebo hodně podob-
ným zaměřením je vždy vítaným
přínosem. Zde to bylo umoc-
něno nadmíru přátelským pro-
středím kolektivu hostitelské
školy. Bylo až nečekané, kolik lidí
se ve svém volném čase zapojilo
a zúčastnilo akcí připravených
při příležitosti společného se-
tkání. Věřte, že při neformálních
aktivitách, jako je třeba lehká tu-
ristika, ještě když máte společné
téma na odborné úrovni, se přá-

telství navazují opravdu sama.
Blízké kontakty, které se navá-
zaly v průběhu osobního pobytu
v Martině, přetrvávají i nadále.
Bylo nám ctí poznat příběh jiné
speciální školy, poznat jiný kraj,
poznat nové tváře a v nepo-
slední řadě získat zajímavé zku-
šenosti a náměty pro další
práci.  

-jm-

ZŠ a PrŠ Jičín společně se ZŠ a PrŠ Martin

V září 2022 uplyne již 130 let od doby, kdy budova naší školy přivítala
své první žáky. U příležitosti výročí bych vás, příznivce Trojky, i širokou
veřejnost ráda pozvala na prohlídku školy. 
Den otevřených dveří se uskuteční v pátek 7. října od 8 do 17 hodin.
Přijďte nás navštívit, prohlédnout si budovu, třídy, odborné učebny
a nahlédnout nebo se i zapojit do výuky žáků, připomenout si svá
školní léta, navštívit ve vyučování své děti nebo vnoučky, prostě zažít
atmosféru. Dveře Trojky budou pro všechny otevřené.
A něco o historii naší školy si povyprávíme v příštím čísle Jičínského
zpravodaje. 

Michaela Štálová, ředitelka školy

3. ZŠ, čili Základní škola Poděbradova
nebo také Trojka slaví a zve na den
otevřených dveří

Velmi děkujeme paní ředitelce K-klubu Mgr. Lence Vackové za na-
bídku dohledové služby pro žáky 3. ročníku naší školy, kteří z kapa-
citních důvodů nebyli zapsáni do družiny na školní rok 2022/23. 
V případě zájmu o tuto službu mohou zákonní zástupci kontaktovat
K-klub, středisko volného času, Valdštejnovo náměstí 99, Jičín, te-
lefon 493 532 451 nebo 603 373 828, e-mail: kackojicin.cz.

ZŠ Železnická

Skvělá spolupráce K-klubu
s družinou na Čtyřce
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V září se můžete těšit na předpremiéru
filmu Petra Jákla Jan Žižka. Film Jan
Žižka vypráví o zrodu nejslavnějšího vo-
jevůdce českých zemí. Na konci 14. sto-
letí jsou Země Koruny české zmítány ty-
ranií a násilím. Jan Žižka a skupina jeho
žoldnéřů jsou najati na ochranu králova
zástupce. Jan prokáže skvělé strate-
gické a bojové schopnosti. 

Film vznikal 6 let a Petru Jáklovi se do něj po-
dařilo obsadit skvělé hollywoodské herce. Film
budeme uvádět jak v původním znění s titulky,
tak v českém dabingu. Po festivalu Jičín město
pohádky opět začnou naše oblíbené dopolední
projekce za sníženou cenu. Program sledujte
na našich programových letácích nebo na na-
šem webu. 
V pondělí 19. 9. v 19 hodin máme na programu
také jazzový koncert Otto Hejnic Organism
feat. Charette, Roberts (usa/en/cz). Americká
superhvězda Brian Charette, anglický fantas-
tický saxofonista Osian Roberts a skvělý bu-
beník Otto Hejnic vás svým groove-jazz kon-
certem tematicky provedou bájnou zemí
Beringia. Beringia je název jejich debutového
alba, které také pokřtí.
Podzimní a zimní sezóna cestovatelských a ne-

V září do
biografu zamíří
Jan Žižka

Hned 1. září proběhne vernisáž výstavy
Snění o Kosti z historických pohlednic a dal-
ších zajímavostí ze sbírky Pavla Pospíšila.
Součástí bude i dokumentární film Historik
Josef Pekař a beseda s jeho režisérkou Ja-

nou Tomsovou. Během pohádko-
vého týdne se do Jičína sjede na
50 knihovnic z celé české repub -
liky, aby se zde během knihov-
nické dílny vzdělávaly. V rámci
knihovnické dílny proběhne před-
náška Vnitřní dítě a jeho domes-
tikace klinického psychologa

Petra Knotka, která je přístupná i široké ve-
řejnosti.
V úterý 20. září navštíví knihovnu Mgr. Marie
Vilánková, autorka knihy Léčba informací.
O den později, 21. září, započne společné
putování za novou evropskou literaturou bě-
hem Noci literatury 2022. Již poněkolikáté
se bude číst na zajímavých místech Jičína.
V podvečer zahájí čtení knihovnice
v knihovně, následně se všichni přesuneme
do Židovské školy a setkání s literaturou za-
končíme příjemným posezením ve Valdštej-
nově muzeu a mincovně.
Koncem měsíce odstartují i semestry Vir -
tuální univerzity třetího věku, 26. září čeká
na studenty první přednáška kurzu Dějiny
oděvní kultury. Virtuální univerzitu třetího
věku má v knihovně na starosti knihovnice
Lenka Dědečková. Během září se mohou zá-
jemci hlásit i na počítačové kurzy, které za-
jišťuje knihovnice Andrea Scháňková. Na jed-
notlivé lekce je nutné se předem přihlásit
osobně, telefonicky na tel. 493 532 833 nebo
e-mailem: schankova@knihovna.jicin.cz.
Pro nejmenší čtenáře jsou přichystána se-
tkání Čtipískova klubíčka a Čtipískova klubka.
Kluby jsou určeny pro děti a jejich rodiče
z projektu S knížkou do života. V rámci pro-
jektu knihovny vítají mezi svými čtenáři
i úplně nejmenší miminka. Pravidelná setká-
vání pro nejmenší děti do tří let a jejich ro-
diče jsou nazvána Čtipískovo klubíčko. A pro-
tože projekt v jičínské knihovně běží již od
roku 2018, zavedly knihovnice setkávání i pro
odrostlejší děti od tří do šesti let a jejich
maminky a tatínky v Čtipískově klubku.

-ms-

Knihovna Václava Čtvrtka v Jičíně za-
číná nový školní rok množstvím zajíma-
vých akcí nejenom pro děti, ale i pro
dospělé či seniory.

V září bude
v knihovně živo

Každoročně probíhá v Knihovně Václava
Čtvrtka v Jičíně Knihovnická dílna. Jedná se
o několikadenní workshop pro knihovnice
z celé republiky. Jičín tak během pohádko-
vého týdne hostí na 50 knihovnic především
z dětských oddělení českých knihoven. Schá-
zejí se tu, aby si vyslechly inspirativní před-
nášky, které je profesně posunou kupředu,
poznaly Jičín a blízké okolí a předaly si zku-
šenosti pro práci s dětmi. Tato dílna je velmi
oblíbená, během pár hodin od začátku při-
hlašování byla místa obsazená. České kni-
hovnice mají Jičín spojený se skvělými zážitky
a informačně hodnotným vzděláváním.

-ms-

Vzdělávání pro
knihovnice z celé
republiky

jen cestovatelských přednášek z našeho cyklu
„diáky“ začíná v  úterý 13. 9. s  Ladislavem 
Ziburou – Prázdniny v Česku. Vydejte se s ním
na prázdninovou jízdu po českých luzích a há-
jích. Podíváte se do oblastí známých i nezná-
mých – od jihočeských rybníků přes uhelné
pánve až po opuštěné pohraničí. Zasmějete
se nad výtvory českých kutilů, dozvíte se,
v čem jsme nejlepší na světě, a vyslechnete si
plno zajímavostí. Tak přisedněte do roztomi-
lého bílého autíčka, dobře se bavte a pevně
připoutejte! Váš řidič je začátečník. Další před-
nášky jsou již z našem programu. 
Na sezónu 2022–2023 jsme připravili exkluzivní
sezónu oper a baletu z Royal Opera House
v Londýně. Můžete se těšit na světová operní
a baletní díla jako Madam Butterfly, Aida, Bo-
héma, Diamantová oslava, Louskáček, Jako
voda na čokoládu, Lazebník Sevillský, Turran-
dot, Popelka, Figarova svatba, Šípková Rů-
ženka. Všechny opery a baletní představení
budeme uvádět s českými titulky, včetně roz-
hovorů s tvůrci, herci a tanečníky. 
Celý náš program, vstupenky a další informace
naleznete jako vždy u nás na webu www.bio-
grafjicin.cz.

Za Biograf Český Ráj Jičín – Michal Miškovský 
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Na přelomu srpna a září se bu-
deme pomalu loučit s  letní sezó-
nou kulturního programu v Lodžii.
V neděli 28. 8. se můžete těšit na
vystoupení Tanvaldského komor-
ního orchestru. Jejich melodie ro-
zezní terasu barokní památky již
od 15 hod. Vstupné na koncert je
dobrovolné. 
První zářijový víkend 2. – 4. září
2022 se uskuteční již pátý ročník
Lodžie Worldfestu, který je zamě-
řen na world music, alternativní
hudbu a netradiční divadlo. Tří-
denní festival se bude konat

v areálu barokního letohrádku
Valdštejnské lodžie a blízkém okolí.
Na programu nebudou chybět
čeští a zahraniční hudebníci, diva-
delní inscenace a program pro
děti. Vzhledem k událostem na
Ukrajině bude specialitou tohoto
ročníku dramaturgická linie zamě-
řená na ukrajinskou kulturu.
Sobotní dopoledne 3. září začne
fantaskním dýchánkem v lese.
Mezinárodní tvůrčí tým se inspiro-
val ukrajinskou mytologií. Paralelu
mezi příběhy uprchlíků a tradiční
pohádkou o Červené karkulce

uvede ukrajinsko-český tým di-
vadla Drak. Návštěvníci budou mít
možnost ochutnat tradiční ukrajin-
ské pokrmy, v dětském stanu se
budou číst ukrajinské pohádky
a večer završí koncert kapely ze
Lvova Група - YAGODY. Dále festival
bude hostit francouzskou kapelu
Zlabya, norskou zpěvačku Ane
Bjerkan se smyčcovým triem,
švédskou violistku Mika Akim nebo
česko-polskou písničkářku Beatu
Bocek. Z tuzemských umělců se
představí například post folklórní
trio Ponk, klarinetoví kouzelníci Cla-

rinet factory či legendární kapela
Majerovy brzdové tabulky. Diva-
delní program bude složen napří-
klad z romského představení di-
vadla Líšeň, Zlatovlásky divadelníka
Víti Marčíka či kočovného předsta-
vení Cirkus Faust. Více informací
a předprodej vstupenek naleznete
na www.worldfest.cz.
Týden po festivalovém víkendu 10.
září proběhne v  Lodžii koncert
vrcholné a pozdní barokní hudby
v podání čtyřčlenného ansámblu
studentů a absolventů pražské
konzervatoře. Valdštejnské imaginárium

Barokní letohrádek popáté ožije festivalem Lodžie Worldfest
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„Mistrovství světa v  MTBO se bude konat
v  České republice potřetí v  historii tohoto
sportu. Jedná se o poměrně mladý sport,
jeho začátky se datují někam k roku 1990, “
vysvětluje na začátek rozhovoru ředitel or-
ganizačního výboru celého mistrovství Pavel
Musil. „MTBO je sice malý, ale ekologický
a dlouhodobě udržitelný sport, který spojuje
generace a může ho dělat celá rodina,“ do-
dává. 
Samotného mistrovství se budou účastnit ti
nejlepší závodníci, kteří to na horském kole
sakra umí, organizátoři ale připravují i dva
doprovodné závody pro veřejnost, aby si
MTBO mohl každý vyzkoušet.
Kde se bude celé mistrovství odehrávat a na
jaké závody se můžeme těšit?
Středobodem závodů bude  Jičín. Celé mi-
strovství se ale skládá z 5 závodů, které se
budou konat v okolí – nejkratší a atraktivní
disciplína sprint bude mít cíl na Valdštejnově
náměstí v Jičíně, střední a dlouhá trať bude
v okolí Mostku u Dvora Králové, závod s hro-
madným startem bude mít start a cíl v Jab-
kenicích a závod štafet proběhne v  Nové
Pace.
Který se závodů považujete za divácky nej-
více atraktivní?
Bezpochyby hned ten první – závod ve
sprintu, kde cíl je plánovaný na náměstí v Ji-
číně. V jednání je přímý přenos ČT 4 Sport
a pevně věřím, že si jičíňáci najdou na ná-
městí cestu a přijdou podpořit naše repre-
zentanty. Pro fanoušky bude připraven bo-
hatý program s  velkoplošnou obrazovkou
a skvělým komentářem. Chystáme i vyžití pro
děti. Diváci se pak mohou stát závodníky a ve
veřejném závodě si zajet na mistrovských
tratích. A těším se i na poslední závod štafet
s centrem v Nové Pace, kde opět očekáváme
podporu diváků, protože jak obyvatelé Jičína,
tak i Nové Paky jsou velcí fanoušci sportov-
ních událostí.
Akce takového rozsahu se neobejdou bez
podpory partnerů, platí to i pro MS v MTBO?
Upřímně musím říci, že bez podpory krajů
a měst bychom nebyli schopni tak velkou
akci realizovat. Rád bych proto poděkoval
Královéhradeckému kraji, městu Nová Paka
a také městu Jičín. Bez jejich podpory by to
bylo složité a velmi si jich jako partnerů vá-
žíme. Zároveň město Nová Paka a Jičín po-
skytnou své zázemí pro organizaci závodů
a za to jim patří vřelé díky! Jsme ale pyšní
i na naše partnery z privátní sféry, kteří to
s udržitelností a ekologií myslí stejně vážně
jako my a patří ve svém oboru k nejlepším.
Patří mezi ně globální poradenská společ-
nost Ernst&Young, pivovar Bernard, společ-

nosti Kitl a R2 a také jičínská spediční firma
Greenlog. Nemohu také opomenout Lesy ČR,
bez jejichž souhlasu bychom si v lesích ne-

zazávodili. Jednáme i s  dalšími partnery
z našeho regionu a stále nám chybí hlavní
partner. (ven)

Největší sportovní akce v dějinách Jičína
Už příští rok v srpnu se bude v Jičíně konat dosud největší sportovní akce v historii – Mistrovství světa v MTBO,
neboli orien tačních závodech na horských kolech. Celá akce se připravuje již druhým rokem za výrazné podpory
města, které bude hostit závodníky z více než 25 zemí světa. Favority na mistrovské tituly budou ale hlavně evropští
bikeři a mezi nimi i čeští reprezentanti. Ti si z právě proběhlého šampionátu ve Švédském Falunu přivezli celkem
13 medailí!
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Dvě si dovezl junior Matěj Tuma. Ve štafetě
spolu s Adamem Černíkem a Tomášem Zrní-
kem skončili na třetím místě a třetí dojel i ve
velmi rychlé, ale na navigaci náročné sprin-
tové trati. V závodě na střední trati, tzv.
middlu dojel na 4. místě a i na dlouhé trati
v závodě s hromadným startem se umístil
do desátého místa. 
Stabilně do desátého místa jezdila také Ro -
zálie Kuchařová, která spolu s Natalií Cham-
raďa a Lucií Nedomlelovou vybojovala bron-
zovou medaili ve štafetách.
V elitní mužské kategorii se Vojtěch Stránský

stal po perfektním výkonu na sprintové trati
vicemistrem a to se ztrátou pouhých dvou
vteřin na titul. Povedl se mu i závod s hro-
madným startem, kde skončil na 7. místě.  
Česká výprava z Falunu přivezla celkem
13 medailí, z toho dva mistrovské tituly v elitní
kategorii, které na krátké trati a ve sprintu
vybojoval Kryštof Bogar.
Příští rok se mistrovství světa v MTBO koná
díky podpoře města Jičín, Nová Paka, Králo-
véhradeckého a Středočeského kraje v Ji-
číně a okolí. Více informací na
www.wmtboc2023.cz -ven-

Jičínští reprezentanti přivezli z mistrovství světa 
čtyři medaile

Memoriálu Josefa Břeského se zúčastnilo šest
týmů, nejvíce se radoval výběr z Robous

Jedna stříbrná a tři bronzové z celkem třinácti medailí, které vybojovala česká výprava na Mistrovství světa v MTBO
(orie ntačních závodech na horských kolech), putovaly do Jičína.

V  pořadí již třináctému memoriálu Josefa Břeského počasí přálo. V  sobotu
6. srpna se na popovickém hřišti sešlo šest týmů, kteří fotbalově uctili popovic-
kého rodáka. V systému „každý s každým“ se nakonec na první příčku probil
tým z Robous, druhý skončil výběr z podniku SanSwiss a třetí byl tým Javůrkova
louka. 

Turnaj odstartoval krátce po třinácté hodině.
Malé zdržení zapříčinil shodou okolností
právě tým z Robous, zpoždění se však vešlo
do akademické čtvrthodinky, takže bylo vše
v  pořádku. Mužstva při nástupu pozdravil
Václav Kazda z  popovického osadního vý-
boru a také Jan Malý, starosta města Jičína,
který popovické klání každoročně podporuje.
Zástupci osadního výboru předali květiny
paní Břeské. Po zahájení zápasů se pan sta-
rosta a členové osadního výboru vypravili
na hrob popovického rodáka, aby položili
květiny a krátce zavzpomínali. 
Fotbalové zápasy byly plné odhodlání. Obe-
censtvo buď živě fandilo, anebo dalo před-
nost živé diskusi u chladivých nápojů a dob-
rot z udírny. Toto rozložení zájmů bylo tak
zhruba půl na půl. Hrály se zkrácené zápasy
a všichni hráči byli starší 35 let – mladší ne-
mohli nastoupit. 
Ke svému velkému překvapení ocenění na
závěr obdržel i jičínský starosta Jan Malý, a
to jako osobnost turnaje. Pocty se dle vyjá-

dření zástupců osadního výboru dočkal za
dlouhodobou podporu memoriálu Josefa
Břeského. Ostatně letošní ročník sledoval od
začátku do konce a zúčastnil se jak úvodního
nástupu družstev, tak předávání pohárů. 
Memoriál odkazuje k Josefu Břeskému, který
je pro řadu Popovičáků nezapomenutelnou
osobností. Pamatují si ho jako nadšence do
sportu a popovického patriota. Pro Popovice
i pro celý Jičín udělal mnohé jako vedoucí
investičního úseku v letech 1992 až 2009. Ji-
čínskému úřadu dával v porevolučních letech
stabilitu a podílel se na jeho rozvoji v nové,
polistopadové době. Proslul rozšafností a ta-
lentem pronést glosu ve správnou chvíli. Po-
povická cyklostezka symbolicky nese jeho
jméno a významně se také zasadil o vý-
stavbu popovické kanalizace.  

-jir- 

Zlatý Kryštof Bogar, stříbrný Vojtěch Stránský a v juniorech

bronzový Matěj Tuma. Autor: Valerie Kamererová
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Vzhledem k finanční náročnosti
letecké dopravy byla i letos zvo-
lena cesta autobusem, což nám
umožnilo na cestě tam udělat
zastávku v  termálních lázních
v maďarském Szegedu. Holky si
to moc užily, mnoho teplých ba-
zénů, atrakcí a úžasných tobo-
gánů.
Pro příjezdu a ubytování jsme si

užili první den u moře a hned ten
druhý turnaj začal. Naše tři
družstva (starší minky U13,
starší žákyně U15 a kadetky U17)
bojovala s týmy různých výkon-
ností, především Bulharska a Ru-
munska. Mezi účastníky byla na-
příklad i Dubaj, bohužel však ne
v našich kategoriích.
Protože na turnaji jsme byli

místo klasického soustředění,
kromě zápasů, koupání v  moři
a relaxace měly holky i částeč-
nou kondiční přípravu v zázemí
hotelu. Na travnatém povrchu
a pískových kurtech probíhala
silová i kondiční příprava. Relax
pak kromě moře nabízel i krásný
bazén, který byl součástí hotelu.
Výsledkově náš tým předvedl vý-
borný basketbal. V  kategoriích
U17 i U15 jsme turnaj vyhráli
a získali zlaté medaile, kategorie
U13 skončila na krásném třetím
místě. Kadetky si dokonce za-
hrály zápas navíc v  Burgasu,
kam jsme v den, kdy tato kate-
gorie nehrála, vyrazili naším au-
tobusem. Náš basketbal se dle
slov pořadatelů, soupeřů i roz-
hodčích líbil a jsme rádi, že jsme
stejně jako před osmi lety zane-
chali dobrý dojem. Také děku-
jeme rodičům, kteří jeli s  námi
za úžasnou podporu při turnaji.
Více informací a hlavně fotek je
možné najít na našem webu či
Facebooku.

BSK TJ Jičín

Basketbal v Bulharsku dvakrát zlatý a jednou bronzový

Své 90. narozeniny oslavil pan
profesor Kvaček i mezi studenty
na gymnáziu. Při vzpomínání ne-
jen na studentská léta jsme strá-
vili s  panem profesorem moc
příjemné chvíle. Pan profesor se
vždy hlásí k Lepařovu gymnáziu,
pojí ho s ním hodně vzpomínek
a my jsme si jeho vyprávění s ra-
dostí poslechli. Věřím, že jsme
ho na závěr i my příjemně pře-
kvapili. K narozeninám, kromě

studentské dobové fotografie
a přání od spolku Jičín v Praze,
dostal pan profesor, jako skalní
fanda pražské Sparty, dres se
jménem Kvaček a s číslem 90.
Na dres se mu podepsali všichni
hráči Sparty. Toulání historií
a vzpomínkami tak bylo zakon-
čeno v ryze sportovním duchu. 

Za Lepařovy a za spolek Jičín v Praze

Jaroslava Svejkovská

Profesor Kvaček na
Lepařově gymnáziu

Po osmi letech se vypravil jičínský basketbalový klub na mezinárodní turnaj do Bulharska, Primorska. Stejně jako minulá
výprava i ta letošní bydlela v hotelu v Kitenu, samotný turnaj se pak hrál v hale Primorsko. 

Léto je za námi a my pro vás
máme krátkou rekapitulaci. I letos
připravilo jičínské Káčko spoustu
příměstských a pobytových tá-
borů, kterých se uskutečnil re-
kordní počet. Konkrétně se jednalo
o 28 táborů pro zhruba 800 dětí,
o které se střídavě staralo při-
bližně 50 dospělých. Z celkového
počtu 28 táborů byly 3 pobytové
a zbytek příměstské. 
Zaměření táborů bylo velice
pestré. Zájemci mohli vybírat od
sportovního, výtvarného a vědec-
kého zaměření až po tábory, jako
byl příměstský tábor Nerf či – dnes

již tradiční – Prachovské prázdni-
nové opáčko. A i když nás mrzí, že
letos jsou tábory již za námi, rádi
vás přivítáme u nás na kroužcích,
na něž se lze již hlásit. Škála
kroužků není o nic méně pestrá,
jako byla ta táborová. 
Kromě dětí u nás rádi přivítáme
i dospělé, kteří mohou rovněž vy-
bírat z velkého množství volnoča-
sových aktivit, ať už se jedná o di-
vadlo, šití či tabata tréninky.
Podrobné informace naleznete na
webu K-klubu. 

Vaše Káčko

Káčko zorganizovalo
rekordní počet táborů



Narodil se 26. srpna 1945. Ofi -
ciálně v Sovětském svazu, avšak
Michail Ščigol byl vždy hrdý na
svůj ukrajinský původ, přestože
Ukrajina tehdy jako samostatný
stát neexistovala. Jakožto citlivý
člověk s mimořádným talentem
prožíval dětství za časů opresiv-
ního sovětského režimu a po-
malé obnovy země z hrůz druhé
světové války. 
Vystudoval Vysokou školu archi-
tektury v Kyjevě a poté obor ur-

banistiky Vysoké školy architek-
tury v Moskvě. Profesně působil
jako projektant a architekt, 
avšak časem se do popředí do-
stávala jeho výtvarná tvorba.
Zlomem byl rok 1990, kdy začal
působit v Československu a kdy
se zrodilo jeho spojení s Želez-
nicí u Jičína. 
Fascinovaly ho emoce. V  jeho
díle barvy reprezentují složité
pocity. Jako malíř byl zřejmě nej-
více ovlivněn expresionismem,

tudíž na první pohled byla jeho
tvorba nabita poněkud temněj-
šími emocemi, avšak už na ten
druhý pohled obsahovala i na-
ději, pokoru, odhodlání a sílu.
Fascinován byl například osob-
ností vévody Albrechta z  Vald-
štejna. V obrazovém cyklu vytvo-
řil portrét ambiciózního muže,
ovlivněného, ba zajatého svými
pocity. Tím, že vévoda svým di-
vokým ambicím – citům – dal
průchod, vznikla kontroverzní
postava dějin, jež po sobě zane-
chala mnoho pozitivního i nega-
tivního. Obdobně vnímal napří-
klad i Franze Kafku, který rovněž
v zásadním momentu života ote-
vřel své emoce, a tím se z něho
– prakticky proti jeho vůli – stal
jeden z nejvýznamnějších tvůrců.  
Nikdy nepřestal hájit rodnou
Ukrajinu, její právo na nezávis -
lost a svobodu. Hovořil o ní jako
o zemi s  obrovským potenciá-
lem, jak lidským, tak ekonomic-
kým či přírodním. Zastával ná-
zor, že se může stát
prosperujícím státem. Říkal, že
vše, co Ukrajina podle něj potře-
buje, je nevměšování a klid, aby
se oprostila od pozůstatků so-
větské éry. Pan Ščigol silně pro-
žíval rok 2014, kdy byl Ukrajině

vojensky sebrán poloostrov
Krym i jihovýchod území a kdy
se Ukrajinci znovu stali oběťmi
válečných hrůz. Zároveň byl vel-
kým zastáncem míru, soužití
a spolupráce mezi národy vý-
chodní Evropy. Naopak nevraži-
vost považoval za neštěstí.
Často také mluvil o loupeživé,
násilné podstatě současného re-
žimu v Rusku i o slabosti či nai -
vitě Západu a varoval před dů-
sledky tohoto mixu. Jeho smrt je
o to symboličtější, či dokonce
tragičtější, že přišla právě
v této době. 
Pan Ščigol vytvořil obrazové
cykly Noci v  Železnici, …jsem
Tančící dům, Chorvatská nostal-
gie, Notre Dame, A. V. E. Vald-
štejn, Se Šporkem a Braunem
a mnoho dalších. Za velké vy-
zdvihnutí stojí první zmíněná, ne-
boť své setkání se Železnicí
a s krajinou Jičínska považoval
za osudové. Jeho ateliér v  Že-
leznici, který dlouhodobě udržo-
val, byl magickou skříňkou. Na-
venek víceméně běžný dům,
uvnitř ovšem ukrývající nesčetná
tajemství. Až zvídavý host nena-
cházel slova. 
Upřímnou soustrast rodině a po-
zůstalým. -jir- 
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Opustil nás malíř Michail Ščigol
Ač narozen v Čeljabinsku, stal se ikonou Železnice a Jičínska. Život a dílo výtvarníka Michaila Ščigola přesáhly hranice vý-
chodních Čech i rodné Ukrajiny. Obdiv si vysloužil na výstavách po celé Evropě i ve Spojených státech amerických a stal
se jedním z  nejvýznamnějších současných výtvarníků působících na území Česka. Michail Ščigol zemřel 20. července
2022. 

Portrét Michaila Ščigola načrtnutý roku 2013 jeho krajanem, malířem Oleksandrem Milov-

zorovem

21 akcí ve 13 městech Královéhra-
deckého a Pardubického kraje, to
jsou letošní Týdny pro duševní
zdraví. V září a v říjnu (12. 9. až
13. 10.) proběhne již 27. ročník
této osvětové akce, která nabídne
výstavy, koncerty, přednášky, be-
sedy, workshopy, dny otevřených
dveří a další.
Všechny mají jeden cíl – upozornit
na téma duševního zdraví, vyvrá-
tit mýty, které se často vážou

k duševnímu onemocnění a sou-
časně podpořit osoby, kterým do
života duševní onemocnění vstou-
pilo.
Najděte si čas a přijďte na někte-
rou z akcí. V Jičíně je to například
koncert s  výstavou autentických
fotografií klientů neziskové orga-
nizace Péče o duševní zdraví.
Akce nese název Umění potěší
duši i uši. Vernisáž výstavy s hu-
debním doprovodem se uskuteční

13. 10. 2022 v  19 hodin v  Baru
Valdštejn. Fotografie vytvořila stu-
dentka Anna Benešová v průběhu
loňského roku. Cílem je ukázat vý-
sledky práce skrze autentické fo-
tografie a příběhy. Hudební do-
provod tentokrát obstará kapela
A BaSta! Výstava fotografií potrvá
do 13. 11. 2022. 
Akci pořádá nezisková organi-
zace Péče o duševní zdraví, která
má své středisko ve městě Jičíně

a podporuje osoby s  duševním
onemocněním. Sociální pracov-
níci podporují klienty, aby i přes
omezení způsobená duševním
onemocněním mohli žít plnohod-
notný život. Akci finančně podpo-
řilo i město Jičín, děkujeme.
Kompletní program a další infor-
mace o festivalu najdete na
FB.com/Tydny.pro.dusevni.zdravi
či na www.tdz.cz.

Péče o duševní zdraví

Týdny pro duševní zdraví v Jičíně a dalších 12 městech

Sociální podnik Oblastní charity Ji-
čín, přesněji řečeno provoz prá-
delny Veronika v Jičíně, čekají velké
změny. Po důkladných přípravách
totiž Město Jičín zahájí kompletní
stavební rekonstrukci prostor,
které charitní prádelně pronajímá.

Pokud vše půjde podle plánu, ke
konci roku budeme otevírat zcela
nový prostor pro naše klienty a
naše zaměstnance. Do nových
prostor chceme pořizovat již také
nové technologie, které zlepší
komfort a bezpečnost pro naše

pradlenky a zvýší kapacitu samot-
ného provozu.
Prádlo budeme nadále prát v na-
šem druhém provozu. Příjem
prádla bude od 20. června probí-
hat na autobusovém nádraží
v Charitním obchůdku (3. patro)

každý den od 8 do 12 hodin (po
domluvě předem případně i v  ji-
nou dobu). Věříme, že naši zákaz-
níci dočasné omezení pochopí.
Aktuální informace najdete na
www.pradelna-jicin.cz.

Oblastní charita Jičín

Rekonstrukce prádelny v Jičíně
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V tomto měsíci si připomeneme jednu z výrazných jičínských osobností, právníka, nadšeného ochotníka a sportovce JUDr.
Jaroslava Lohaře. Narodil se v Jičíně 9. září 1862 do právnické rodiny, od jeho narození uplynulo tedy již 160 let. Jeho
otcem byl známý jičínský advokát JUDr. František Lohař. 

V Jičíně také začal chodit do
nové budovy obecních škol,
která byla otevřena na podzim
roku 1867. Poté pokračoval ve
studiu na zdejším gymnáziu, od-
kud přestoupil na gymnázium
v  Hradci Králové. Maturoval
v roce 1880. Po dobu svých stu-
dií byl aktivně činný v  jičínské
Akademické čtenářské jednotě.
Vysokou školu studoval ve Štýr-
ském Hradci. Svá právnická stu-
dia ukončil v  roce 1896. Do Ji-
čína se vrátil kvůli špatnému
zdravotnímu stavu svého otce.
Ten zemřel v  lednu 1897, a tak
přebral jeho advokátní kancelář.
Jako právník také plně přejal ot-
covu práci pro město a kraj. Od
roku 1899 přijal funkci předsedy
okrašlovacího spolku. 
Těžištěm práce tohoto spolku
byla hlavně Čeřovka a lípy. Za-
pojil se do rozvoje cestovního ru-
chu a turistiky na Jičínsku.
Dlouhá léta pracoval jako člen
výboru Klubu českých turistů
v  Jičíně. Mezi turisty se podílel
na udržování zpřístupněných

cest v  Prachovských skalách,
nově pak na zavedení pravidelné
nedělní dopravy do skal. 
Jeho celoživotní láskou bylo di-
vadlo. Vystupoval i jako ochotník,
hlavně v operních a operetních
rolích. Byl jedním z prvních, kteří
veřejně vystoupili s  myšlenkou
zřídit v Jičíně divadlo. Podporo-
val založení dívčího lycea v  Ji-
číně. Také navázal na hospodář-
ské aktivity svého otce. Stal se
protektorem výstavy ovoce, kte-
rou pořádal Ovocnický spolek
v  říjnu 1900. Na podzim roku
1902 potom, ve spolupráci s ře-
ditelem hospodářské školy, na-
pomáhal zřízení tržnice ovocnic-
kého spolku v Jičíně. 
Pustil se i do vlastního podnikání.
V roce 1902 založil v Holíně to-
várnu na výrobu asfaltových le-
penek. Tato továrna pracovala
až do první světové války. V  le-
tech 1912-1914 stál v  čele jičín-
ského Sokola, jako jeho starosta.
Byl velikým milovníkem technic-
kých novinek a nadšeným pro-
pagátorem technického pokroku

a sportu v Jičíně. Stál za orga-
nizací aviatických vzletů v Jičíně
v letech 1911 a 1913. 
Zajímal se o cyklistiku a automo-
bilový sport. Založil spolu se
svými přáteli Klub velocipedistů
a stal se jedním z prvních jičín-
ských členů Českého klubu au-
tomobilistů v Praze. Podporoval
vznik tenisových kurtů při dívčím
lyceu a byl jedním ze zakladatelů
Sportovního klubu Jičín. 

Po vypuknutí první světové války
nastoupil vojenskou službu jako
vojenský justiční úředník. Za
války tak vystřídal několik půso-
bišť a konec války jej zastihl v Ji-
hlavě. Před polovinou listopadu
však z  Jihlavy odešel. Zpět do
Jičína se ale natrvalo nevrátil.
Pracoval pravděpodobně na ně-
kterém centrálním úřadě
v  Praze. V  té době se už také
zhoršoval jeho zdravotní stav.
V létě 1919 pobýval v lázních Po-
děbrady, kde jej nečekaně za-
stihla smrt. Zemřel 26. června
1919. JUDr. Jaroslav Lohař měl
v  období před první světovou
válkou v životě Jičína své vý-
znamné místo. Jeho tehdejší
práce pro veřejnost a pro město
byla mimořádně bohatá. Po-
drobněji se s životem této regio-
nální osobnosti můžete seznámit
v knížce Vladimíra Úlehly Ze sta-
rého Jičína – Lohařové, která vy-
šla v roce 2015. Knížku naleznete
ve fondu  Knihovny Václava
Čtvrtka v Jičíně.

Iva Rodrová

JUDr. Jaroslav Lohař (* 9. 9. 1862 v Jičíně, † 26. 6. 1919 v Poděbradech)

ÚLEHLA, Vladimír. Ze starého Jičína: Loha-

řové. Jičín: TomTour, 2015. ISBN 97-80-260-

8985-8.

První ročník Veřejné obchodní
školy města Jičína byl otevřen 1.
září školního roku 1922 – 1923.
Od počátku bylo jisté, že dosa-
vadní umístění ústavu ve druhém
poschodí obecné školy na No-
vém městě je provizorní. Proto
byla v  roce 1931 podle plánů
Ing. arch. Čeňka Musila dokon-
čena nová budova školy. Dnes je
jako jediná z mnoha jiných jičín-
ských budov slavného architekta
prohlášena kulturní památkou.
Ve druhé polovině 30. let usiloval
Jičín o zřízení obchodní akade-

mie. Naděje však zmařilo období
okupace. Na obchodní akademii
pod přeneseným názvem Masa-
rykova se proto začalo vyučovat
až v prvním poválečném školním
roce. Její krátká historie byla
záhy ukončena únorovým pře-
vratem v  roce 1948. Po same-
tové revoluci škola znovu obno-
vila zaniklé dobré tradice
obchodního školství první repub -
liky.   Počínaje školním rokem
1990 – 1991 se změnila střední
ekonomická škola na obchodní
akademii.

Nejdůležitější událostí v  novo-
dobé historii školy byla zásluhou
tehdejšího ředitele Ing. Jiřího
Tajče přístavba tělocvičny a mo-
dernizace historické budovy v le-
tech 1999 a 2000. Masarykova
obchodní akademie se tak stala
jednou z nejmodernějších střed-
ních škol, nejen v  rámci   jičín-
ského okresu. 
Ale zpět k oslavám. V  průběhu
minulého školního roku shro-
máždila škola na své webové
stránce spoustu zajímavých ma-
teriálů (střípky z  historie ob-
chodního školství, seznamy ře-
ditelů, všech zaměstnanců
i absolventů školy, dobové foto-
grafie). Po výstavě zaznamená-
vající historii a současnost Ma-
sarykovy obchodní akademie,
která byla v  letních měsících
umístěna na Valdštejnově ná-
městí, vydává škola příležitostný
sborník. 
Samotné oslavy výročí pak vy-
vrcholí 16. a 17. září v  prosto-
rách školy. Pro návštěvníky je

připraven zajímavý program. Po
oba dny si mohou prohlédnout
budovu školy. V  jejím interiéru
najdou zajímavé výstavky, jako
například historická tabla ma-
turantů. V  sobotu ve 14 hodin
začne oficiální část programu
za účasti představitelů Králové-
hradeckého kraje a města Ji-
čína. Po uvítacích projevech
bude na zahradě školy vysa-
zena pamětní lípa a uloženy pa-
mětní vzkazy současných stu-
dentů. Od 16 hodin následuje již
neformální setkávání absol-
ventů, bývalých i současných
zaměstnanců školy. O dobrou
náladu se postarají i pozvané
hudební skupiny. Zájemci si bě-
hem oslav mohou zakoupit pří-
ležitostný almanach i jiné upo-
mínkové předměty.
Na všechny návštěvníky se těší
vedení a zaměstnanci Masary-
kovy obchodní akademie. Více in-
formací k  oslavám najdete na
www.moa-jc.cz.

Mgr. Ondřej Švanda, ředitel školy

Oslavy 100 let Masarykovy obchodní akademie v Jičíně
Na začátku nového školního roku si připomíná Masarykova obchodní akademie sté výročí své existence. K této příležitosti
připravila řadu připomínkových akcí. Dříve než k nim přejdeme, připomeňme si nejprve nejdůležitější okamžiky ve vývoji
školy. 
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O postavení pomníku Stalinovi
rozhodli jičínští komunističtí
i městští funkcionáři na samém
počátku padesátých let. Jako vý-
raz úcty k  vrchnímu veliteli so-
větských vojsk, která osvobodila
převážnou část ČSR od ně-
mecké okupace, Jičín nevyjí-
maje. V  roce 1952 byl pomník
postaven a 21. září téhož roku
v rámci bohatých oslav 650. vý-
ročí založení města slavnostně
odhalen. Tehdy jistě nikdo netu-
šil, že generalissimus za nece-
lého půl roku, 5. března 1953,
zemře a zejména, že o tři roky
později se svět dozví, že šlo
o jednu z  nejkontroverznějších
osob nejen sovětské, ale i svě-
tové historie dvacátého století.
O zřízení pomníku i jeho odhalení
se zachovalo dostatečné množ-
ství informací i pár fotografií. Se-
stával z nízkého dlážděného ob-
délného pódia, na jehož zadních
rozích byly kontejnery pro květi-
novou výzdobu a uprostřed, na
komolém kvádrovém podstavci
s  pěticípou hvězdou a srpem
a kladivem v  čele, 4 metry vy-
soká stojící Stalinova socha. Ve
vojenském plášti a s brigadýr-
kou, s levou nohou mírně vykro-
čenou, pravou rukou zasunutou
do klopy pláště, levou rukou
mírně vzadu s rolí papírů (podle
vtipálků toaletního). Podle zvět-
šeného modelu sovětského so-
chaře Nikolaje Tomského ji z bo-
háňského pískovce zhotovili žáci
Střední průmyslové školy so-
chařsko-kamenické v  Hořicích.
Na rozdíl od dostatku informací
o vzniku sochy se o jejich dalších
osudech a zejména o jejím konci
bohužel do současné doby nic
nevědělo, jen všelijak dohado-
valo. A tak je třeba tyto osudy
zbavit pověr a pravdivě vyjasnit,
jak to s koncem sochy vlastně
tenkrát bylo.
Začalo to na legendárním XXII.
sjezdu KSSS, konaném 14. – 26.
února 1956. Tehdy Nikolaj Chruš-
čov odhalil a odsoudil Stalinovy
diktátorské praktiky a vytváření
kultu jeho osoby. Následovala
destalinizace, která ale u nás do-
zrála až po pěti letech. To když
na listopadovém plénu ÚV KSČ
ve dnech 15. – 17. listopadu 1961
bylo politickému byru mj. ulo-

ženo „Odstranit pomník J. V. Sta-
lina v  Praze…“ a „Ve stejném
smyslu učiní opatření i krajské
a okresní výbory v místech, kde
byly postaveny pomníky J. V. Sta-
lina“. A je nepochybné, že tomu
museli vyhovět i sice rozčaro-
vaní, ale přesto disciplinovaní ji-
čínští soudruzi. Volili přitom
úsporné řešení, když z pomníku
nechali odstranit pouze Stali-
novu sochu a na uvolněný pod-
stavec později umístit plechový
„artefakt“ s kombinací srpu
a kladiva s pěticípou hvězdou
(Jičíňáky přezývanou na „ná-
řadí“). 
Kdy došlo k sejmutí sochy, se ne-
podařilo přesně zjistit, ale mu-
selo to být ještě v  roce 1962,
ještě před prosincovým XII. sjez-
dem KSČ, konaným ve dnech 4.
– 8. prosince 1962. V té době už
byl odstraněn i monumentální
Stalinův pomník v Praze a i jičín-
ští museli mít „splněno“. 
Z původního pomníku se zacho-
val jen kvádrový podstavec pod
Stalinovou sochou, který byl
v roce 1992 kameníkem Vladimí-
rem Švecem z Valdic přepraco-
ván na památník obětem
I. a II. světové války a 7. května
téhož roku odhalen před obřadní
síní u jičínského hřbitova. Zde –
s  novou kamennou deskou
z  roku 2014 – stojí dodnes. Co
se ale stalo se samotnou so-
chou, se stále nevědělo. 
Dne 19. dubna 2018 otiskl Jičín-
ský deník, a souběžně i dubnové
Lomnické noviny, články ředitele
muzea v  Lomnici n. Popelkou
Mgr. Drahoňovského s  dosud
neznámou a překvapivou infor-
mací, že Stalinova socha byla
tajně odvezena do Lomnice
n. Popelkou a zde vhozena do
tehdy zasypávaného Zámeckého
(Pivovarského) rybníka. Autor
vycházel ze vzpomínky pana
Karla Hanuše (1943) ze Stru-
žince, který se tehdy učil v ZPA
v  Jičíně nástrojářem a při jed-
nom večerním návratu z pro-
dloužené směny do Lomnice au-
tem byl spolu s dalšími třemi
osobami svědkem této události.
Stejnou informaci převzal do své
knihy Jičín, Brána do Českého
ráje i jičínský historik PhDr. Jin-
dřich Francek. 

Byla natolik zajímavá, že jsem se
ji rozhodl důkladně ověřit. Proto
jsem s  pomocí Mgr. Drahoňov-
ského i starosty Stružince navá-
zal styk s  dosud žijícím jmeno-
vaným svědkem oné události
a jeho svědectví s  ním znovu
probral. Přitom jsem se ale do-
zvěděl, že se událost odehrála
už za tmy, že shozený dotyčný
asi 4 metry dlouhý objekt byl za-
balen a že by to mohla být Stali-
nova socha z Jičína, se tehdejší
svědci pouze domnívali.
A hlavně, že se to mělo stát ně-
kdy na přelomu let 1960-61, což
v  té době – jak vyplývá z  výše
uvedeného - bylo těžko možné.
Co tedy bylo tehdy do lomnic-
kého rybníka vlastně vhozeno,
se spolehlivě neví, to je úkol pro
budoucí generace archeologů.
Následně jsem oslovil řadu jičín-
ských známých a získal od nich
několik informací. Z nich nejdů-
věryhodnější byla od jičínského
místostarosty Ing. Jana Jiřičky,
který si vzpomněl, že ještě ně-
kdy v  letech 1967-69 spolu se
dvěma spolužáky viděl značně
zaprášenou Stalinovu sochu le-
žet v arkádovém nádvoří jičín-
ského zámku. A také, že mu bý-
valý a dnes už nežijící ředitel
sochařsko-kamenické školy
v Hořicích Ing. Pažout jednou ří-
kal, že socha byla ve školním
provozu rozřezána. Souběžně
a nezávisle na tom mi spolužák
z gymnázia Ing. Přemysl Ptáčník,
který na dané škole několik let
jako pedagog působil, poskytl
kontakt na pana Jana Müllera
(1937) z Hořic, někdejšího ve-
doucího zmiňovaného školního
poloprovozu. A ten mi potvrdil,
že socha byla skutečně a do-
konce pod jeho vedením rozře-

zána na dlažební desky, použité
pak pro obnovu památek. Bo-
hužel si už nepamatoval, kdy se
tak stalo a nepodařilo se to do-
hledat ani v písemnostech školy
ve Státním okresním archivu
v Jičíně.  Výjimkou byl stručný
zápis v  hlavní knize k  31. pro-
sinci 1962 s textem „Socha Sta-
lin Jičín“ (a pod ním „Socha Sta-
lin Nová Paka“) s  nabývací
cenou 450 (300 Kč), dokláda-
jící, že obě sochy získala škola
zpět.
Stále ale scházel doklad, kdy
bylo o odstranění sochy rozhod-
nuto. Ten se podařilo nalézt až
v archivu předsednictva OV KSČ
v Jičíně, které na svém 19. zase-
dání 4. září 1962 rozhodlo o od-
stranění Stalinova pomníku ne-
jen v  Jičíně, ale i podobného
v Nové Pace. Kdy konkrétně
k tomu došlo, se nepodařilo vy-
pátrat, ale muselo to být někdy
mezi polovinou října a koncem
listopadu 1962, ještě před pro-
sincovým XII. sjezdem KSČ. 
A tak se celá krátká a neslavná
historie jičínského pomníku se
Stalinovou sochou dá shrnout do
jediné věty: Pomník byl postaven
v  roce 1952 a odhalen 21. září
1952, Stalinova socha byla od-
straněna na podzim 1962, pak
ležela na nádvoří jičínského zám -
ku a nakonec byla v SPŠ v Hoři-
cích rozřezána na dlažební
desky. Nebyla tedy utopena
v  žád ném lomnickém či jiném
rybníku, ale využita pro dlažbu
historických památek, po kterých
se většinou ještě dnes procházejí
jejich nic netušící návštěvníci. 
Tím se podařilo uzavřít jednu
sice nechvalnou, ale i tak zají-
mavou epizodu jičínské historie. 

Ing. Václav Rybařík

Na věčné časy? Nabubřelý zrod a potupný konec
Stalinova pomníku v Jičíně
Letos je tomu sedmdesát let, co byl v Jičíně na počátku lipové aleje postaven a slavnostně odhalen pomník se sochou ge-
neralissima Josifa Vissarionoviče Stalina. Důvody k připomínce tohoto jubilea naštěstí už dávno pominuly a město na tuto
událost zapomnělo. A to do té míry, že se spolehlivě ani nevědělo, kdy byl pomník, resp. Stalinova socha, po několika
letech od svého odhalení odstraněna a co se s ní vlastně stalo. Ať už byl vznik a současně i zánik pomníku této nechvalně
známé osobě jakýkoliv, jde o součást jičínské historie, která by měla být pravdivě objasněna a tím tato trapná kapitola
uzavřena.

Slavnostní odhalení pomníku 21. září 1952. Sbírka pozitivů a negativů RMaG v Jičíně, př. č.

6722/3



16 Jičínský zpravodaj / Děje se v Jičíně

Periodický tisk územního samosprávného celku, vydává město Jičín, Žižkovo nám. 18, 506 01 Jičín IČ: 00271632,
Registrováno pod evid. čísl. MK ČR E 11259. Redaktor: Mgr. et Mgr. Jan Jireš, tel.: 493 545 106, 731 679 900.
Redakční rada: Mgr. Jana Benešová, Mgr. Jan K. Čeliš, Mgr. Luděk Havel, Mgr. et Mgr. Jan Jireš, 
Alena Kaňková, Ing. Ladislav Komárek, Bc. Jaroslava Komárková, Bc. Pavel Nožička, Mgr. Lenka Vacková, Mgr. Alena Stillerová,
Bc. David Streubel, Mgr. Albrecht Šorejs. Elektronická verze zpravodaje na www.jicinskyzpravodaj.cz
Tiskne: tiskárna SAMAB PRESS GROUP, a. s., Cyrilská 14, 602 00 Brno.

Volby v Jičíně probíhají výhradně v hlasovacích místnostech:
Okrsek č. 1 budova 3. ZŠ, Poděbradova ul. 18, JC
Okrsek č. 2 budova 3. ZŠ, Poděbradova ul. 18, JC
Okrsek č. 3 Masarykova obchodní akademie, 17. listopadu 220,

JC
Okrsek č. 4 Lepařovo gymnázium, Jiráskova ul. 30, JC
Okrsek č. 5 budova Mateřské školy, J. Š. Kubína 465, JC
Okrsek č. 6 Lepařovo gymnázium, Jiráskova ul. 30, JC
Okrsek č. 7 budova 4. ZŠ, Železnická ul. 460, JC
Okrsek č. 8 budova 4. ZŠ, Železnická ul. 460, JC
Okrsek č. 9 budova 2. ZŠ, Husova 170, JC
Okrsek č. 10 budova 2. ZŠ, Husova 170, JC
Okrsek č. 11 budova 2. ZŠ, Husova 170, JC
Okrsek č. 12 Knihovna Václava Čtvrtka, Denisova ul. 400, JC
Okrsek č. 13 budova Základní školy a Praktické školy, Soudná 12
Okrsek č. 14 budova bývalé školy, Popovice 76
Okrsek č. 15 budova pohostinství, Robousy 33
Okrsek č. 16 Masarykova obchodní akademie, 17. listopadu 220,

JC

Právo volit do zastupitelstva
obce má občan obce za před-
pokladu, že jde o státního ob-
čana České republiky, který ale-
spoň v den voleb (konají-li se
volby ve dvou dnech, pak
v druhý den voleb), dosáhl věku
nejméně 18 let, je v den voleb
v této obci přihlášen k trvalému
pobytu a státní občan jiného
členského státu EU, který v den
voleb (konají-li se volby ve dvou
dnech, druhý den voleb), do-
sáhl věku nejméně 18 let, je
v den voleb v této obci přihlá-
šen k trvalému pobytu nebo
k přechodnému pobytu a na zá-
kladě své žádosti byl zapsán do
dodatku stálého seznamu vo-

ličů a jemuž právo volit při-
znává mezinárodní úmluva, kte-
rou je Česká republika vázána
a která byla vyhlášena ve
Sbírce mezinárodních smluv,
(dále jen "volič").
Na voličský průkaz nelze volit
do zastupitelstev obcí. Volič po
příchodu do volební místnosti
prokáže okrskové volební komisi
svou totožnost a státní občanství
České republiky platným občan-
ským průkazem nebo platným
cestovním pasem České repub -
liky. Oprávněný volič z jiného
státu, který je na základě své žá-
dosti zapsán do dodatku stálého
seznamu voličů, předloží průkaz
o povolení k  trvalému pobytu

nebo průkaz o povolení k  pře-
chodnému pobytu.

Hlasování a sčítání hlasů do Za-
stupitelstva města Jičína
Pro volené zastupitelstvo je jen
1 oboustranný hlasovací lístek
s  dvanácti volebními stranami
(HL).   
Každý volič může označit kříž-
kem buď 21 kandidátů, jen něko-
lik, nebo žádného. Ať už se volič
rozhodne pro jakýkoli způsob
udělení svých hlasů, ty se zapo-
čítávají zásadně jednotlivým kan-
didátům podle následujících pra-
videl (za podmínek splnění
pravidel platnosti hlasu):
Když volič označil jednu volební

stranu a nic jiného: hlas se za-
počte každému kandidátovi strany
v pořadí od prvního dále až do
pořadového čísla podle toho, kolik
členů zastupitelstva se volí. 
Když volič označil jednu volební
stranu a navíc její jednotlivé
kandidáty: hlas se započte kaž-
dému kandidátovi strany v po-
řadí od prvního dále až do po-
řadového čísla podle toho, kolik
členů zastupitelstva se volí
a k voličem provedenému ozna-
čení jednotlivých kandidátů této
strany se nepřihlíží. 
Když volič označil jednu volební
stranu a ještě jednotlivé kandi-
dáty jiných volebních stran
(jedné nebo více volebních
stran kromě označené strany):
hlas se započte napřed kaž-
dému jednotlivě označenému
kandidátovi ostatních volebních
stran a poté tolika kandidátům
označené volební strany v po-
řadí od prvního dále až do
počtu, kolik zbývá do počtu vo-
lených členů zastupitelstva (roz-
díl mezi počtem volených a poč-
tem jednotlivě označených). 
Když volič označil pouze jednot-
livé kandidáty (a nikoliv volební
stranu): Je jedno, zda jsou
z téže volební strany nebo z růz -
ných volebních stran. Hlas se za-
počte každému označenému
kandidátovi. 

Ing. Štefan Matuš, vedoucí Odboru

správních agend MěÚ Jičín

Volby do Zastupitelstva města Jičína
Dne 5. dubna 2022 byly prezidentem republiky vyhlášeny volby do zastupitelstev obcí a do Senátu Parlamentu ČR, které
se budou konat společně v pátek 23. září 2022 od 14 do 22 hodin a v sobotu 24. září 2022 od 8 do 14 hodin. Případné druhé
kolo voleb do Senátu Parlamentu ČR v pátek 30. září 2022 a v sobotu 1. října 2022. 

Právo volit má občan ČR, který do-
vrší dne 24. září 2022 věku 18 let
a v případném druhém kole dne 1.
října 2022 dovrší 18 let. 

Voličské průkazy
Voličský průkaz pro volby do Se-
nátu se vydává pouze voličům za-
psaným ve stálém seznamu ve vo-
lebním obvodu, kde jsou vyhlášeny
volby. Volič může požádat o vydání
voličského průkazu ode dne vyhlá-
šení voleb, a to osobně do středy
21. září 2022 do 16 hodin, nebo
podáním doručeným nejpozději do
16. září 2022. Toto podání musí být
v listinné podobě opatřené úředně

ověřeným podpisem voliče nebo
v elektronické podobě zaslané pro-
střednictvím datové schránky vo-
liče. Voličský průkaz může příslušný
úřad vydat nejdříve 8. září 2022. 

Hlasování
Volič po příchodu do volební míst-
nosti prokáže svou totožnost
a státní občanství ČR platným ces-
tovním pasem nebo občanským
průkazem. V  prostoru určeném
k úpravě hlasovacích lístků vloží vo-
lič do úřední obálky jeden hlasovací
lístek. Tento hlasovací lístek se nijak
neupravuje.  

-šm-

Volby do Senátu
Parlamentu ČR
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